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عموما زمانی که پای رقابت در میان باشد، 
افراد به دنبال مواردی می روند که قبلا تجربه 
شده و امتحان خود را پس داده است. شاید 
ایمان به قصه »شور عاشقی« و هنر نقش آفرینانش کفه 
سنگین تری برای داریوش یاری بوده که بی هیچ تردیدی 
با هنرمندان همراهش به دل کویر زده و روایتی دراماتیک 
از کربلا را  به تصویر در می آورد و حاصل این امید و تلاش 
»شــور عاشــقی« تنها فیلم تاریخی مذهبی جشنواره 
فیلم فجر امسال است. شهره موسوی، پیام احمدی نیا، 
مهدی زمین پرداز، ســیامک صفری، نــادر فلاح، علی 
استادی، بهزاد دورانی، بهرام ابراهیمی، بابک والی، رضا 
خدادادبیگی، میترا خواجه ییان، روح اله مهرابی، هادی 
آقاحسینی، مرتضی آقاحسینی، مرجان شکوفکی، پانته 
آ کیقبادی و مریم آهنگر بازیگران »شور عاشقی« هستند. 
عوامل این فیلم ســینمایی نیز عبارتند از: نویســنده، 
تهیه کننده و کارگردان: داریوش یاری، مدیرپروژه: مسعود 
زمانی، مدیرفیلمبرداری: فریدون شیردل، تدوین: امیر 
ادیب پرور، آهنگساز: مسعود سخاوت دوست، صدابردار: 
فرخ فدایی، طراح صحنه: پیام حســین سوری، طراح 
لباس: نیاز حمیدی، طراح گریم: شهرام خلج، صداگذار: 
محمود موســوی نژاد، جلوه های بصری رایانه ای: روزبه 
شمشیری، منشی صحنه: سیده معصومه موسوی، عکاس: 
علی عارف نسب، دستیارکارگردان و برنامه ریزی: مهدی 
توکلی. در ادامه گفت وگوی خبرنگار صبا را با عوامل »شور 

عاشقی« می خوانید:
»شور عاشقی« سومین ساخته سینمایی داریوش یاری است که 
پیش از این هم مستند جالب و تاریخی »کربلا جغرافیای تاریخ« 
را درباره واقعه عاشورا ساخته بود. عمده تصویربرداری این فیلم در 
یکی از مناطق کویری خور و بیابانک انجام شــده است و در هیچ 
دکوری فیلمبرداری نشده و گروه برای فیلمبرداری کار به دل کویر 
رفته اند. فیلم »شور عاشقی« درباره کاروان اسرای کربلاست که از 
کوفه تا شام حرکت می کنند و سلما زنی است که مامور می شود 
رسانه کاروان اسرای کربلا و حضرت زینب )س( باشد و با آگاهی 
دادن آدمهایی که توسط شمر و ماموران فریب خورده اند را روشن 
کند. در حقیقت این زن کار آگاهی سازی را انجام می دهد تا نگذارد 
جای جلاد و شهید عوض شود و حقیقت بار دیگر گم شود. او که 
پرچم یا حســین )ع( را بلند کرده و در پیشاپیش کاروان حضرت 
زینب )س( حرکت می کند خودش نیز یکی از یاران کربلا می شود.

روایت داریوش یاری کارگردان »شورعاشقی«
 از ساخت فیلمش

 در ساخت این اثر از اسناد ارزشمند تاریخی استفاده شده است 
و سعی کرده ایم نگاه درست و هوشمندانه ای به این موضوع داشته 
باشیم؛ ضمن اینکه کارشــناس دقیق تاریخی با نام دکتر رجبی 

دوانی در این اثر حضور داشته اند.
نگاه سازندگان این فیلم نسبت به مکتب عاشورا نگاهی شاعرانه 
است. در فیلم های قبلی با نام »دخیل« و »کربلا جغرافیای یک 
تاریخ« سعی کردم همین نگاه شاعرانه نیز در این اثر موجود باشد 

و در »شورعاشقی« جدی تر به ماجراهای بعد از واقعه نگاه کنیم.
اما امیدوارم جشــنواره فجر چهــل و دوم بتواند با یک درایت 
و ســعه صدر از ســوی مدیران با آرامش برگزار شــود؛ در عین 
حال فضایی همگانی برای ســینماگران کشور باشد و در فضایی 

اندیشمندانه و مطلوب آثار قضاوت شوند.

پیام احمدی نیا:
نقطه قوت جشنواره حضور فیلم ها 

با ژانرهای مختلف است
برخی از کاراکترهای تاریخی، احســاس خاصی را در 
مخاطب ایجاد می کنند. در واقع به  دلیل پیش زمینه های 
تاریخی شان ، مخاطب ناخودآگاه آن کاراکترها را دوست 
دارد یا بالعکس. برای مثال بارها شنیده  ایم که در سال  های 
اولیه اجرای تعزیه، عده ای از تماشــاگران بعد از پایان 
نمایش، شخصیت شــمرخوان را مورد ضرب  و جرح قرار 
می داده اند! این نکته باعث تردید شما در پذیرفتن ایفای 

نقش نشد؟ 
نه. اصلا دلیل این که من این فیلمنامه و این نقش را پذیرفتم این 
بود که کاراکترهای قصه و فیلمنامه  آن متفاوت بود از چیزهایی 

که ما تا به  حال دیده ایم و دیگر داشت تبدیل می شد به یک الگو 
و تقریبا حالت کلیشــه پیدا کرده بود. مثلا شما همه جا کاراکتر 
شمر را یک بازیگر چاق و پیری می دیدید که درحال گاز زدن به 
ران مرغی در دستش است! ولی در این فیلمنامه واقعا این طوری 
نبود. تمام کاراکترها چه مثبت چه منفی، کاراکترهایی بودند که 
کاملا شخصیت پردازی شده بودند و حالا ما می توانستیم آن ها را 
به عنوان یک انسان بشناسیم، جدای از این که این آدم ها، در تاریخ 
ما چگونه در ذهن مان ثبت شده اند. ولی درکل من چون تجربه ام 
در ایفای نقش های منفی خیلی زیاد است و خدا را شکر مردم همه 
نقش های منفی ای که بازی کرده ام را دوست داشته اند، زیاد نگران 

این موضوع نیستم.
در اخبار و اطلاعات مربوط به فیلم های جشنواره، »شور 
عاشقی« با قصه ای از واقعه کربلا معرفی شده. از نوع روایت 

این قصه برای مان بگویید؟
»شور عاشقی« در واقع به عاشورا نمی پردازد. داستان آن تقریبا 
از سه چهار روز بعد از عاشورا همراه کاروان اسرا است تا وقتی که 
می رسند به شام که پایان فیلم است. در حقیقت ماموریت شمر 
رســاندن این کاروان به معاویه در شام اســت. که با رسیدنشان 
به شام، ماموریتش تمام می شــود. در طول این مسیر و اتفاقاتی 
که می افتد دست مایه فیلمنامه بوده اســت. خیلی هم در فیلم 
لحظه های کشت وکشتار و خون  و  خون ریزی و ... نداریم و قصه از 
یک منظر دیگری روایت می شود که یک بخش آن عاشقانه است 

و یک بخش آن هم قصه واقعی ای ا ست که در آن دخیل است.
تلاش شما برای رسیدن به نقش هایی که پیش از این 
داشته اید، نشان می دهد از آن دسته بازیگرانی هستید که 
ایفای درست و کامل کاراکتر، برایتان بسیار حائز اهمیت 
است. نمونه اش گذراندن دوره های بوکس، برای بازی در 
سریال »لژیونر« است. برای رسیدن به نقش تان در »شور 

عاشقی« چه مسیرهایی را گذراندید؟
در »شــور عاشــقی« به لحــاظ تکنیــک بازیگری بیشــتر 
سوارکاری اش برایم مهم بود که تمرین کردم و خدا را شکر الان 
در ســریال جدیدم هم به کارم می آید. ولی در فیلم رزم خاصی 
نداشتیم که نیاز باشد کارهایی مثل شمشیرزنی را تمرین کنم. 
بیشتر ســعی کردم آن چیزی که در فیلمنامه هست را با منظر 
ذهنی خودم تطبیق دهم تا بتوانم به یک کاراکتری برسم که در 

عین حال که منفی است، جذاب هم باشد.
ذهنیت تان  نسبت به شخصیت حقیقی »شمر«، قبل و 

بعد از ایفای نقش او یکی ا ست؟
قطعا نه. ما همیشــه در ذهنمان یک چیزی ساخته شده بوده 
و بالطبع با همان ذهنیت نگاه می کردیــم. ولی من خودم بعد از 
این که این فیلمنامه را پذیرفتم و روی کاراکتر تحقیقات کردم، 
دیدم که خود شمر به  هر حال مســلمان بوده، شیعه بوده و یک 
رکعت نماز نخوانده نداشــته و اصلا قبل از واقعه عاشــورا از حج 
برمی گردد، حجی که امام حسین)ع( نیمه کاره رها کرده و برگشته 
را شمر تکمیلش می کند و می آید. حتی خود شمر در کنار حضرت 
علی)ع( در جنگ صفین جنگیده است. شمر شخصیتی نبوده که 
احساس کنیم که مثلا یک شخصیت فضایی داشته است، از جای 
دیگری آمده، یک آدم دیگری بوده یا یک دین دیگری داشته است.  
او حتی کنار حضرت علی)ع( جنگیده و کنار حضرت علی شمشیر 

خورده است، ولی در این واقعه یا موقعیت دچار خطا می شود.. 
»شور عاشقی« چه چیزی به پیام احمدی نیا اضافه کرد؟

به  لحاظ بازیگری که برای من یــک چالش بود چون پیش از 
این، نفش تاریخی ای که با این ادبیات تاریخی بخواهد بیان شود، 
بازی نکرده بودم و به لحاظ تکنیکی هم این کار، کار سختی بود. 
ما در گرمای تابستان در کویر لوت با سه  چهار لایه لباس، ریش، 
روی اسب، شتر و ... شــرایط تولیدی خیلی سختی داشیم. ولی 
گروه خیلی زحمت کشی پشت کار بود و تک تک بچه ها زحمت 

کشیدند. 
بعد از این تجربه، برایتان پیش آمد که به بازی در نقش 
شخصیت تاریخی خاصی فکر کنید و دلتان بخواهد که در 

آینده چنین پیشهادی به شما داده شود؟
اتفاقا یک ســری کاراکترهایی که در بعضی از ســریال های 
خارجی مثل »گیم آف ترونز« می دیدم را به شدت دوست داشتم 
که تجربه کنم. خدا را شکر به محض این  که فیلمبرداری »شور 
عاشقی« تمام شد و به تهران رسیدم، قرارداد بازی در یک سریال 
شبکه خانگی را بستم که قصه آن در زمان علویان روایت می شود، 
با یک کاراکتر منفی جــذاب و در حال  حاضــر فیلمبرداری آن 

شروع شده است که بعدها می توانیم در مورد آن سریال مفصل تر 
صحبت کنیم. 

چه بازخوردی را برای »شور عاشقی« و کاراکتر »شمر« 
این فیلم در جشنواره پیش بینی می کنید؟

این که چه اتفاقی در بخش داوری و این جور موارد بیفتد، برای 
من مهم نیست. به نظرم همین که ژانرهای مختلفی در جشنواره 
حضور دارند، خودش نقطه قوت اســت و به ارتباط برقرار کردن 
تماشاگر کمک می کند. همان طور که می بینید امسال سینمای 
کمدی هم در آثار جشــنواره هست، مثل »تمســاح خونی« و 
»صبحانه با زرافه ها«، فیلم های اجتماعی هم هســت مثلا فیلم 
سینمایی »بی بدن« را با ژانر اجتماعی در جشنواره امسال داریم 
که من خودم در آن نیز بــازی دارم. همین طور فیلم های جنگی، 
حتی فیلم ترسناک و فیلم های تاریخی مثل خود »شور عاشقی«. 
به نظر من نیاز اســت که همه این  ژانرها در ویترین سینمای ما 
که همین جشــنواره فجر است، حضور داشــته باشند. ولی من 
به شخصه همیشــه ســعی کرده ام که تمرکز روی خودم داشته 
باشم و زیاد برایم مهم نباشد که فیلم جایزه می گیرد یا نمی گیرد، 
چه قدر می فروشد، چقدر نمی فروشد. برایم بیشتر مهم است که 
آن چیزی که من در جایگاه خودم قرار است انجام دهم را به بهترین 

نحو انجام دهم، بقیه اش دست خداست.

سیامک صفری:
مخاطب به پرسوناژهای تاریخی علاقه مند است

از »شور عاشقی« و نقشــی که در آن دارید، برای مان 
بگویید.

»شــور عاشــقی« روایت کاروان اســرای کربلا بعد از واقعه 
عاشوراست. این کاروان توسط شــمر از کوفه به سمت شام برده 
می شود و هنگام گذر از شهر و روستاهای طول مسیر اتفاقاتی را از 
سر می گذرانند و با شخصیت هایی درگیر می شوند که من پرسوناژ 

آخرین اتفاق این مسیرم و توسط شمر کشته می شوم. 
چه فاکتوری در این کاراکتر باعث شد که این نقش را 

بپذیرید؟
کاراکتری که ایفای نقش آن به من پیشنهاد شد، آن قدر برایم 
جذابیت داشت که بدون توجه به کم و زیاد بودنش، آن را بپذیرم. 
پرسوناژ ویژه ای بود. یک آدم عارف مسلک که به ظاهر عقلش را 
از دست داده و با زبانی که داشــت به بقیه نیش های سهمگینی 
می زد. با وجود این که به نظر بقیه بی عقل می آمد، بســیار عاقل 
بود. در حقیقت یک دیوانگی خاصی داشت که من را به یاد بهلول 
می انداخت و برایم بسیار جذاب بود. از همان روز اولی که قدم در 
این حرفه گذاشتم و فکر می کنم بیشتر از چهل سال است که از 
آن می گذرد تا به الان، کمترین چیــزی که در پذیرفتن نقش ها 
برایم مهم بوده و به آن توجه کرده ام؛ کوتاهی و بلندی آن نقش ها 
بوده است. در واقع تجربه زندگی کردن آن شخصیت ها و تاثیری 
که با آن ها به جا می گذارم، اهمیت چیزهای دیگر را برایم از بین 
می برد. به نظرم از تلفیق حضورهای پررنگ تر و کم رنگ تر، کنار 

هم تابلوی زیباتری نقش بسته می شود.
به عنوان هنرمند پیشکســوتی که تجربه نقش های 
بسیار متفاوتی در کارنامه خود دارد، بازخورد کاراکترهای 
تاریخی را بیشتر از کاراکترهای غیرمستند می دانید یا 

کمتر؟
بســتگی دارد اما معمولا مخاطب به پرســوناژهای تاریخی 
علاقه مند اســت. این را از تجربــه خودم در برخــورد با مردم و 
واکنش های مثبت شان نســبت به شخصیت های تاریخی ای که 
داشــته ام، می گویم. تجربیاتی مانند نمایش »شــکار روباه« که 
برگرفته از شــخصیت آغامحمدخان قاجار است یا »خاطرات و 
کابوس های جامه دار...« که نقش دلاکی را بازی می کردم که شاهد 
قتل میرزاتقی خان فراهانی است، استقبال و توجه مردم نشانگر 

علاقه آنان به این پرسوناژها بود. 
حضور در جشنواره فیلم فجر چقدر برای شما اهمیت 

دارد؟
دیده شدن برای هر کســی در هر حرفه ای خوب است و دیده 
شدن در جشنواره فیلم فجر فارغ از دریافت جایزه یا عدم دریافت 
آن، تشویق شــدن را به همراه دارد. چرا که به هرحال اینجا همه 
کارها دیده می شــود، بالطبع در ادامه اش دوســتان و همکاران، 
همدیگر را می بینند و نکات مثبت یکدیگر را به هم می گویند. فکر 
می کنم هر انسان عاقلی از دیده شــدن و تشویق شدن استقبال 

می کند.

  روایتـی از کوفـه تـا شـام 

گفت و گو

ندا روزبه


